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تشکیل پرونده الکترونیک اشتغال 
برای مددجویان بهزیستی

ایرنــا:  سرپرســت دبیرخانــه اشــتغال و 
کارآفرینی سازمان بهزیستی کشور با اشاره 
به شــروع شناســایی مددجویــان جویای 
شــغل  گفت: با آغاز به  کار سامانه اشتغال، 
وضعیت همه افراد تحت پوشش بهزیستی 
از معلولان تا زنان سرپرســت خانوار واجد 
شــرایط دریافت خدمات اشتغال، ارزیابی و 
نیازسنجی شده اســت و برای آنان پرونده 
الکترونیــک اشــتغال تشــکیل می شــود.  
محســن ایروانی  با تأکید بر اینکه معلولیت 
مانعی برای اشــتغال نیست، افزود: پرونده 
اشــتغال برای مددجویان ۱۸ تا ۶۵ ســال 
که توانایی جســمی و روانــی انجام کار را 
داشته باشــند، تشکیل می شود و اگر فردی 
آگاهی، مهارت و شــرایط لازم اشــتغال را 
نداشته باشــد، برای او تسهیلگری شغلی 
انجــام می دهیــم و به طور مثــال او را به 
سازمان فنی و حرفه ای معرفی می کنیم و 
بخشــی از هزینه مهارت آموزی او را کمک 
می کنیم تا این فــرد گواهی مهارتی بگیرد 
و پــس از آن اگــر متقاضــی دریافت وام 
باشــد، وام می دهیم و اگر متقاضی شغل 
باشــد  او را به کارفرمایان بخش خصوصی 
معرفی می کنیم. وی دربــاره کارفرمایانی 
که با بهزیســتی همــکاری دارنــد، گفت: 
اطلاعــات ایــن کارفرمایان تحت ســامانه 
نیســت؛ برخی از آنها را به صورت موردی 
شناســایی کرده ایم و برخــی از کارفرمایان 
نیز به صورت داوطلبانه مراجعه کرده اند. 
سرپرســت دبیرخانه اشــتغال و کارآفرینی 
سازمان بهزیستی کشور با بیان اینکه تاکنون 
آماری از مددجویان جویای شغل بهزیستی 
نداشــته ایم، گفت: تاکنون خدمات اشتغال 
بهزیســتی به مددجویان مبتنــی بر تقاضا 
بوده است، به آن معنا که مددجو مراجعه 
کرده و خدمتی به او ارائه شده، اما با آغاز به 
کار سامانه اشتغال بهزیستی، افراد جامانده 
را شناســایی می کنیم. ایروانــی تأکید کرد: 
شناســایی مددجویان جویای شغل به طور 
اتوماتیک انجام می شود و نیازی به مراجعه 
مددجویان نیســت. اکنون بانک اطلاعاتی 
۹۰۰ هزار نفــر در مراکز مثبــت زندگی در 
حال ورود به ســامانه اشــتغال اســت که 
طی یک ماه کاری به طول می انجامد. وی 
تصریح کرد: البته ایــن اطلاعات مربوط به 
بانک اطلاعاتی موجود در بخش غیردولتی 
است و اطلاعات برخی دیگر از مددجویان 
در بخــش دولتــی اســت که بــه تدریج 

اطلاعات آنها نیز وارد سامانه می شود. 

عراق،  در  ســرخک  شیوع  دلیل  به 
واکسیناســیون قبل از شــرکت در 

مراسم اربعین ضروری است
شــرق:  معاون بهداشــت وزارت بهداشت، 
درمان و آموزش پزشــکی از شیوع بیماری 
ســرخک در عراق خبر داد و به هم وطنانی 
که قصد شــرکت در مراسم اربعین را دارند، 
تأکید کرد: قبل از ســفر  از کامل بودن سابقه 
واکسیناسیون ســرخک کودکان زیر ۱۵ سال 
خود اطمینان داشته باشند. حسین فرشیدی 
خاطرنشان کرد: بیماری سرخک یک بیماری 
ویروســی اســت که عموما کودکان را مبتلا 
می کند، ولی افراد بزرگســال چنانچه سابقه 
ابتلا به بیماری یا واکسیناسیون نداشته باشند 
نیــز در معرض خطر ابتلا خواهند بود. دوره 
نهفتگی بیماری ســرخک از هفت تا ۲۱ روز 
متفاوت است و بیماری با تب، علائم تنفسی 
و بثورات پوســتی قرمز رنگ کــه از صورت 
شروع شــده و به ســمت اندام ها گسترش 
می یابد، ظاهر می شــود. چهــار روز قبل از 
بروز تظاهرات پوســتی تا چهــار روز بعد از 
آن، بیمــاری از طریق تنفســی قابل انتقال 
است. بیماری ســرخک بسیار مسری است 
و مؤثرترین راه مقابله با آن واکسیناســیون 
به موقع است. در کشورهای همسایه از جمله 
عراق پوشش واکسیناســیون کودکان برای 
مهار بیماری ســرخک کافی نیست؛ ازاین رو 
شاهد همه گیری های بیماری در کشورهای 
هم جوار به ویژه افغانستان، پاکستان و عراق 
هستیم. معاون وزیر بهداشت افزود: عراق بر 
حسب مستندات سازمان جهانی بهداشت 
از سال قبل شاهد همه گیری  بزرگ سرخک 
بــوده و مــوارد بیمــاری در ماه هــای اخیر 
افزایش بیشتری نیز داشته است و بر اساس 
آمار موجود، تعداد موارد ســرخک در سال 
۲۰۲۳ برابــر با ۹ هزارو ۶۵۱ مورد بوده که در  
شش ماه اول سال ۲۰۲۴ به ۲۸هزار و ۷۸۳ 
مــورد افزایش یافته اســت. هم وطنانی که 
قصد شرکت در مراسم اربعین را دارند، قبل 
از سفر  از کامل  بودن ســابقه واکسیناسیون 
ســرخک کودکان زیر ۱۵ سال خود اطمینان 
داشته باشــند و برای این منظور با در دست 
داشــتن کارت واکسن کودکان خود به مراکز 
بهداشتی و درمانی مراجعه و در صورت نیاز 
نسبت به تکمیل واکسیناسیون کودکان خود 

اقدام کنند.

می شود۱۱ رشته تخصصی در دانشگاه علوم قضائی راه اندازی 
مهر: فرید محسنی، رئیس دانشگاه علوم قضائی و خدمات اداری قوه 
قضائیه گفت: ایجاد دانشگاه علوم قضائی به موجب ماده ۳۵ قانون 
اصلاح پــاره ای از قوانین دادگســتری مصوب ســال ۱۳۵۶ مــورد تصویب 
مجلس قانون گذاری قرار گرفته است. در آن زمان چند دانشگاه دارای رشته 
حقوق بودند و از فارغ التحصیلان آن برای جذب قاضی اســتفاده می شــد. 
قانون مذکور قبل از انقلاب اجرا نمی شــد و پــس از انقلاب با ابتکار عمل و 
دوراندیشــی شــهید آیت االله بهشــتی به عنوان معمار قوه قضائیه نوین که 
درصدد تحول و اســلامی کردن قوانین و ســاختار نظام قضائی بود، شــکل 
گرفت. اهتمام تا آنجا بود که علی رغم کثرت اشــتغالات و مشکلات فراوان 
سال های اول انقلاب، شخصا برای دانشجویان تدریس می کردند. تصویب و 
تشکیل دانشگاه علوم قضائی به این مفهوم است که رشته حقوق به تنهایی 
برای تربیت قاضی و تحول و نیل به اهداف قوه قضائیه امری ضروری است.

تعداد  درخور توجهی از مسئولان قوه قضائیه فارغ التحصیل دانشگاه علوم قضائی 
هستند

رئیس دانشــگاه علــوم قضائی گفــت: گزینــش دانشــجویان متعهد، 
محیط ســالم و اســتادان متدین همگی ســبب شــد که در  حدود ۴۰ سال، 
فارغ التحصیلان این دانشــگاه در قوه قضائیه خدمات ارزشمندی ارائه کنند 
و تعــداد در خور توجهی از مســئولان قوه قضائیه فارغ التحصیل دانشــگاه 
علوم قضائی باشــند. محســنی با بیان اینکه البته در طول زمان دانشگاه با 
فراز و نشــیب هایی مواجه بوده اســت، گفت: در نهایت  بــه دنبال تصویب 
ســند تحول قضائی در سال ۱۳۹۹، تکالیف و مسئولیت های مشخصی برای 
دانشــگاه تعیین شد که در همین راســتا اقدامات لازم تمهید و انجام شد. از 
ســال ۱۳۹۸ تلاش شد تمامی امتیازات دانشــگاهی از جمله هیئت ممیزه و 
هیئت جذب برای جذب استادان مورد نیاز و همسو با اهداف دانشگاه جذب 
و اخذ شــود. به این منظور و در شرایط ناشی از شروع بیماری کرونا، جلسات 
جذب با جدیت برگزار شــد و تمامی پرونده های معوقه تعیین تکلیف شد و 
تعــدادی از متقاضیان به عنوان عضو هیئت علمی جذب شــدند. همچنین 
پرونده تعدادی از اســتادان در هیئت ممیزه بررسی شد و ارتقا یافتند. رئیس 
دانشگاه علوم قضائی گفت: در راســتای اهداف دانشگاه و تکالیف مقرر در 
ســند تحول در مورد طراحی رشته های جدید متناسب با نیازهای جدید قوه 
قضائیــه و جامعه پس از اخذ مجوزهای قانونی از وزارت عتف اقدام شــد. 
یکی از مهم ترین رشــته های طراحی شــده که به تصویب رسید، رشته علوم 
قضائی (تربیت قاضی) در مقطع کارشناسی ارشد ناپیوسته است که نقیصه 
پیش گفته را رفع کرد. این رشــته دقیقا با هدف تربیت قاضی طراحی شــده 
و دروس و محتوای آنها مهارت محور اســت و پس از طی کردن مراحل اخذ 

مجوزهای قانونی با ظرفیت ۲۰۰ نفر از مهر ماه ۱۴۰۲ دایر شده است.

رتبه های  برتر  کنکور، دانشگاه علوم قضائی  را انتخاب می کنند
رئیس دانشگاه علوم قضائی درباره اقدامات این دانشگاه برای سال ۱۴۰۳ 
گفت: برای سال پیش رو مجوز برای جذب ۴۰۰ نفره اخذ شد و در حال حاضر 
در تدارک گزینش این تعداد از بین پنج برابر ظرفیت هستیم. در کنار این رشته 
جدید، جذب کارشناسی ارشد پیوسته با ظرفیت ۹۰ دانشجو با توجه به اینکه 

رتبه های برتر کنکور  این دانشگاه را انتخاب می کنند، فراهم است.
او با بیان اینکه در حال حاضر دانشــگاه علــوم قضائی و خدمات اداری 
در سه مقطع کارشناسی ارشد پیوســته، کارشناسی ارشد ناپیوسته و دکتری 
پذیرش دانشــجو دارد، گفت: یکی از تکالیف دانشگاه علوم قضائی در سند 
تحول قضائی، تربیت قاضی تخصصی است تا متناسب با تحولات اجتماعی، 
به ویــژه علم و فناوری، بتواند به نحو تخصصی به اختلافات رســیدگی کند. 
ازاین رو با کســب مجوز از وزارت علوم، طراحی رشــته های جدید در دستور 

کار قرار گرفت.

۱۱ رشته تخصصی در دانشگاه علوم قضائی راه اندازی می شود
محســنی ادامه داد: اکنون طراحی ۱۱ رشته شامل حقوق رسانه، حقوق 
بشــر آزادی های مشــروع در دوره دکتری، حقوق داوری، حقوق بازرســی و 
نظارت، حقوق رســانه، حقوق هســته ای، پیشــگیری از جرم، حقوق کیفری 
نظامی، حقوق دریایی، حقوق صنعت در دوره کارشناســی ارشــد ناپیوسته 
به اتمام رســیده و برای اخذ مجوزهــای لازم مراحل خود را در وزارت علوم 

می گذراند.
دانشــگاه علوم قضائی در صدد مرجعیت علمی قضائی در کشور بوده تا 
بتواند نمونه موفقی در زمینه تخصصی برای سایر نهادهای تخصصی باشد 
و اعتقاد داریم برای اینکه قاضی در تراز انقلاب اسلامی تربیت شود، در کنار 
علم آمــوزی به تربیت اســلامی نیز نیاز دارد. ازاین رو بــا برخی از حوزه های 

علمیه و حوزویان تعامل فرهنگی برقرار کرده ایم.
با توجه به اینکه بر اســاس ســند تحول قضائی، دانشــگاه علوم قضائی 
بایــد به عنوان مرکز تخصصی تربیت قاضی بــه تربیت قضات مورد نیاز قوه 
قضائیــه بپردازد، باید ابتدا بدانیم ویژگی های قاضی تراز جمهوری اســلامی 
ایران چیست؟ این پژوهش در حال به نتیجه رسیدن است و در آن بحث های 
فقهی و تطبیقی ارزشمندی مطرح شده  و نظرات فقها، حقوق دانان و قضات 

برجسته جمع آوری شده است.
برای تحقق سند تحول قضائی در دانشگاه علوم قضائی و خدمات اداری 
نیازمند افزایش فضاهای مختلف اعم از آموزشــی، اقامتی، ورزشی، رفاهی، 
فرهنگی و... هســتیم که در این خصوص فعالیت های بســیار خوبی انجام 
شــده و در حال حاضر زمین مناسبی در اراضی موسوم به دشت بهشت (در 
منطقه اوین) به دانشــگاه واگذار شده که مراحل اخذ مجوز احداث مجتمع 

دانشگاهی را می گذرانند.
وی ادامــه داد: در این مــورد، مجوز ماده ۲۳ قانــون الحاق برخی مواد 
بــه قانون تنظیم بخشــی از مقررات مالی دولت (۲) اخذ و مســتندات لازم 
برای اخذ مجوز شــورای عالی شهرســازی و معماری کشــور در وزارت راه 
و شهرســازی فراهم شــده و امیدوارم پس از اخذ مجوزهای لازم، به زودی 

بتوانیم عملیات اجرائی آن را آغاز کنیم.
رئیس دانشــگاه علوم قضائی در ادامه به نســخه دوم اصلاحی سند تحول و 
تعالی قضائی که در اردیبهشــت ۱۴۰۳ با همت رئیس قوه قضائیه تصویب شــد، 
اشاره کرد و گفت: در این نسخه تکالیف مهم تری برای دانشگاه تعیین و بر اساس 
آن جذب و تربیت هزار نفر قاضی مورد نیاز ســالانه قوه قضائیه بر عهده دانشگاه 

گذاشته شده است.

گزارش «شرق» از  پژوهشگر  افغانستانی که رد مرزش کردند

کبری به طالبان تحویل داده شد؟
نگاه گزارش خبری

جامعهجامعه

 نســترن فرخه:  هیچ کس فرصت خداحافظی بــا او را پیدا نکرد ، 
همــه فقط یک صحنــه را دیدند؛ تنهــا دختــر اردوگاه با مردان 
دیگر افغانستانی، ســوار بر ماشین برای رد مرز راهی جاده شدند. 
دوســتانش شــروع به التماس و درخواســت از مأموران  کردند، 
امــا بی فایده بوده و شــاید تا فردا کبری تحویــل حکومت طالبان 
داده شــود. کبری غلامی، پژوهشــگر اجتماعی اهل افغانستان و 
دانشجوی کارشناسی ارشد دانشگاه الزهرا، در اقدامی غیرمنتظره، 
بعد از دریافت تذکر حجاب رد مرز شده است. ماجرایی که در روز 
گذشته توسط چند فعال اجتماعی در صفحات مجازی دست به 
دست شد. دختر جوانی که به عنوان فعال اجتماعی، همایش های 
متعددی را در زمینه حمایت از زنان و کودکان برگزار می کرده است 

و حالا خودش نیازمند کمک شده تا از رد مرز او جلوگیری شود.

او را برگردانید
«کبری غلامی تنها و بدون خانواده از کشــور رد مرز شده است 
و طبق گفته های فعالان اجتماعی، او حتی نتوانســته با خانواده 
و عزیزانــش صحبت یا خداحافظی کنــد. او دارای تمامی مدارک 
اقامتی بوده و در مقطع کارشناسی ارشد در دانشگاه الزهرا تحصیل 
کرده است. رد مرز زنان بدون خانواده اقدامی نادر است. ما نگران 

امنیت کبری در مسیر و بعد از رسیدن به افغانستان هستیم».
روایت یکی از دوســتان کبــری غلامی، پژوهشــگر اجتماعی 
اهل افغانســتان، درباره رد مرز شدن این دختر جوان در گفت  وگو 
با «شــرق» این طور اســت : «با ما تماس گرفت و گفت   در اردوگاه 
هستم، چون برایم اس ام اس حجاب آمده بود و برای تمدید کارت 
اقامــت به اداره اتباع رفته بودم که بعــد از دو ماه پیگیری، امروز 
تماس گرفتند که حضوری به آنجا بروم.   وقتی رسیدم آنجا، همان 
موقع پاســپورتم را باطل کردند و گفتند چون حکم قضائی داری 
اخراج از کشور هســتی . همه اینها را در پشت تلفن برایم تعریف 
کــرد و من بعد از اتمام این تماس، ســاعت حدود دو ظهر بود که 
خودم را به اردوگاه رســاندم که سمت میدان استاندارد کرج بود. 
آنجا که هیچ کس جواب ما را نمی داد، فقط توانســتم دستانش را 
از پشــت میله ها بگیرم و کمی به مأمــوران آنجا التماس کنم که 
تأثیری نداشــت. او را سوار  ماشــین کردند و بردند. تنها زنی که رد 
مرز می کردند، کبری بود. چون همه مرد بودند. حتی زن های دیگر 
افغانستانی که برای همسرانشان آنجا بودند، تعجب می کردند که 
چطــور یک زن تنها را رد مرز می کنند. ســربازهای آنجا اصلا وارد 

هیچ مکالمه ای با ما نمی شدند...».
این زن جوان با عجله همه چیز را در روایتش مرور می کند؛ 
از اتوبوســی که رفته تا نگرانی برای کبری جوان که تنها زن در 
بین این همه مرد رد مرز شــده بوده است. دوست کبری روایت 
را از ســر می گیــرد و می گوید: «کبری در حــال انجام کارهای 
فارغ التحصیلی دانشــگاهش بود و همه مدارکش کامل بود؛ 
چون اگر کامل نبود اصلا نمی توانست کارهای اتمام دانشگاه و 

گرفتن مدرکش را انجام دهد ».
حالا دختر فعالی که در حوزه اجتماعی کار می کرده، خودش 
نیازمند کمک شــده و دوســتانش درباره فعالیت های او این طور 
می گویند: «به جــز حوزه پژوهش علــوم اجتماعی، فعالیت های 
داوطلبانــه ای نیز در ســازمان های مردم نهاد  انجــام می داد. در 
حوزه سوادآموزی و کمک به زنان و کودکان افغانستانی در محله 
سرچشــمه فعال بــود و چند همایش با نام گل ســرخ هم پیش 
از این در فرهنگســرای خاوران برگزار کرده بودند که چند رســانه 
مختلف از جمله ابتکار و خبرگزاری مهــر هم روی آن کار کردند. 
از این فعالیت های فرهنگی که مردم ایران و افغانستان با رسوم و 
فرهنگ هم آشــناتر شوند و مثلا در مورد تفاوت مراسم نوروزشان 

با هم توضیح بدهند...».

دستمان به جایی بند نیست
با توجه به اینکه بســیاری از فعالان اجتماعی در حال پیگیری 
ماجرای کبری هستند، ولی تاکنون نتیجه مثبتی دریافت نکرده اند. 
بنابرایــن جمعی از فعــالان اجتماعی با همراهی مؤسســه نوید 
زندگی کوشــا، در نامه ای در مورد کبری غلامی نوشتند: «مؤسسه 
نوید زندگی کوشا سازمانی است مستقل، غیردولتی، غیرانتفاعی و 
غیرسیاسی که بیش از دو دهه است در زمینه کاهش تا حذف کار 
کودک در مناطق آسیب دیده تهران، سیستان و بلوچستان (زاهدان، 
ســراوان، زابل، کتیج) و اســتان اصفهان (کلمنجــون) فعالیت 
می کند. بدین وسیله به اطلاع می رساند  خانم کبری غلامی از زمان 
کودکی در مؤسسه کوشا در کلاس های کمک درسی شرکت داشته 
و ســال ها بعد به عنوان مربی داوطلب در کتابخانه مؤسسه کوشا 
و همچنین  آموزش ســوادآموزی، خواندن و نوشتن به کودک کار، 
کودکان بازمانده از تحصیل و بدون شناســنامه و برنامه ریزی برای 

اردوهــای تفریحی و برگزاری جشــن های کودکانه همکاری لازم 
را داشته اســت. قابل ذکر است که نام برده دانشجوی کارشناسی 
ارشد رشته علوم اجتماعی از دانشگاه الزهرا بوده و دارای مدارک 
شناسایی قانونی می باشد. خواهشــمند است درخصوص رد مرز 

کردن خانم کبری غلامی در صورت امکان تجدیدنظر فرمایید».

قوانین دست و پا شکسته
کبــری غلامی با وجود آنکه تمام مــدارک اقامتی لازم برای 
زندگی در ایران داشــته،  بدون هیچ روند حقوقی و قانونی ای، با 
باطل کردن پاسپورتش به دلیل مقوله حجاب، به افغانستان رد 
مرز شده است و تا ســاعاتی دیگر به دولت طالبان تحویل داده 
می شــود که احتمال خطر جانی بــرای او محتمل خواهد بود. 
ســال قبل مدیر کل امور اتباع و مهاجرین خارجی وزارت کشور 
در مصاحبــه ای اعلام کرده بود: «با اعــلام اینکه اتباع خارجی 
ملزم به رعایت قوانین جاری و ســاری کشــور هســتند، اگر این 
افراد مرتکب جرم و تخلف شــوند، پس از طی فرایندی از کشور 
اخراج می شوند. آن دسته از اتباع خارجی که قوانین جمهوری 
اسلامی ایران را رعایت نکنند، پس از طی فرایند قانونی از کشور 
اخراج خواهند شــد. افراد تبعه خارجی امور خود را شــخصا و 
از راه مراجعــه به مراکز و دفاتر ثبت شــده پیگیری نمایند. اتباع 
خارجی به  لحاظ قانونی ملزم به رعایت قوانین جاری و ســاری 
کشور هســتند، بنابراین اگر از ســوی این افراد جرائم و تخلفی 
مشاهده شود، بر اســاس قانون جمهوری اسلامی ایران، توسط 
دســتگاه های مربوطه جلب و طی فرایندی پس از رسیدگی به 
جرائم شان از کشور اخراج می شــوند و البته بدیهی است افراد 
غیرمجاز به  محض اینکه شناسایی شوند، مجرم محسوب شده و 

از کشور طرد می شوند».

   در سه سال اخیر با رکورد مصوبات ماده ۵ مواجه هستیم؛ مصوباتی پرحاشیه   که انتشار   �
آن باعث نگرانی کارشناســان حوزه شهری و شهرسازی شــده است. آیا لزومی می بینید 
دولت بعدی به این موضوع ورود کند؟ به خصوص اینکه بعضی از شــهرداری ها معتقد 
بودند   اصلا نیازی نیســت مصوبات کمیسیون ماده ۵ به شــورای عالی شهرسازی برود. 
قرائتی از قانون داشتند که می گفتند نیاز به انجام این کار نیست. در شرایط فعلی به نظر شما ضرورتی 
به ورود اورژانسی به این نوع پرونده ها مانند شهرک های مناطق ۱۹ و ۱۸، ساخت وسازهای تهرانسر  یا 

همین هتلی که در پهنه های گسل قرار دارد، وجود دارد؟
این نکات اگر در دبیرخانه شــورای عالی شهرسازی مطرح شود، دبیر شورا وظیفه دارد  این کار را 
انجام دهد. تشخیص  آن بر عهده دبیرخانه شورای عالی شهرسازی و شخص دبیر شورا گذاشته شده 

و از قدیم هم همین طور بوده است. 
    بوده، ولی خودتان در جریان هستید که در این مدت این اتفاق نیفتاده...  �

 اگر چنین بوده، کار غیرقانونی صورت گرفته است.
   حتما در جریان قرائت مدیریت شهری کنونی از قانون بوده اید که یک روایت اختصاصی از قانون   �

داشتند .
 بله؛ می گفتند مصوبات ما نیازی به تأیید دبیرخانه شورای عالی ندارد.

  و خیلی از این پروژه ها را شــروع کردند؛ یعنی در منطقه تهرانســر کلنگ زنی شــده، درست مانند   �
پروژه های منطقه ۲۲ که کلنگ زنی شدند و حالا با انبوهی از ذی نفع روبه رو هستیم.

 آنجا هم کار غیرقانونی کردند. متأســفانه دستگاه های نظارتی ما درباره این پروژه ها که تعهداتی 
هم به وجود آوردند، غفلت کردند. بعدها ممکن اســت افراد خاطــی را محاکمه و ضرر و زیان ها را 

جبران کنند، ولی متأسفانه تبعات این قضیه باقی می ماند و از بین نمی رود.
   باز هم ســؤالم را تکرار می کنم؛ حل این دست موضوعات برای اینکه تبعات کمتری به جا بگذارد،   �

نیاز به ورود اورژانسی دولت بعدی ندارد؟
 مطمئنا آن بخش هایی که غیرقانونی و در چارچوب قانون نبوده، باید توســط دبیر شــورای عالی 
شهرسازی - هر کسی باشد-  بررسی شود و در صورت عدم طی مراحل قانونی تا حدودی تغییر کند. 
مثلا وقتی من دبیر بودم، گفتم اگر مصوبات کمیســیون ماده ۵ منتشــر نشود و در سایت  قرار نگیرد، 
جنبه قانونی ندارد و خلاف است؛ ولی الان مدت هاست که مصوبات کمیسیون ماده ۵ به موقع بیرون 

نمی آید.
   البته در سامانه شفافیت منتشر می شود، اما با یک فاصله یک تا دو ماهه.   �

  آیا آنچه می گویید، همان چیزی است که در جلسات هم مطرح می شود؟ کسی این داده ها چک 
می کند؟ من بعضا دیده ام که مصوبه یا امضای کافی ندارد یا با حداقل امضا ثبت شده یا پایین امضا 
چیزی نوشته شده و اعضا با شروطی امضا کرده اند که آن شروط تحقق نیافته ولی پروانه صادر شده 

است که معنی آن این است که سندیت ندارد.
  خیلی تأکید می شود که باید ساخت وساز مسکن اجتماعی در تهران، در بافت فرسوده شهر باشد.   �

یک ســری تغییر و تحولاتی هم به همین بهانه در طرح نفرآباد دادند  یا گفتند مشــکلات چندین ساله 
کن برطرف شــده است  یا یک سری تغییرات در طرح پیکان شــهر دادند. اولا نگاه شما به این موضوع 
چیست؟ یعنی شما هم معتقد هســتید که بخش عمده مسکن اجتماعی باید در  بافت فرسوده تمرکز 
داشته باشد؟ ثانیا در تهران، ما در زمان شما هم طرح نفرآباد، پیکان شهر و کن را داشتیم. بازنگری هایی 
که شــد و تغییر و تحولاتی  که صورت گرفت، به نفع آن مناطق بافت فرسوده می بینید؟ یا باید منتظر 

چالش های اساسی در پیکان شهر، نفرآباد یا کن باشیم؟
 وجه مشــترک همه پروژه هایی که اصلاح شــده، افزایش تراکم آنها ســت. یعنی بردند و مجددا 
افزایش تراکم دادند. این لزوما به معنای در نظر گرفتن نفع شهر نیست؛ می تواند به عنوان نفع/رانت 
برای سازندگانش هم باشد. شما در شهر وظیفه دارید هم منافع شهروندان، هم منافع سرمایه گذاران 
و هم منافع سیاســت گذاران و سیاست مداران را ببینید و هیچ کدام بر دیگری ارجحیت ندارند. یعنی 
حق نداریم به واســطه دیدن منافع سیاست گذاران و سرمایه گذاران، منافع مردم را حذف کنیم. همه 
این حرف هایی که ما می زنیم، بر اساس مطالعه درمی آید. اینکه در بافت فرسوده بسازیم یا جای دیگر، 

چقدر بسازیم، با چه جزئیاتی بسازیم؛ اینها همه در مطالعات به نتیجه می رسد و سلیقه ای نیست.

 آنچه در نفرآباد تصویب کردیم، توســعه معماری ایرانی-اسلامی بود. حفظ محرومیت ها و ارائه 
الگوی ویژه ای که بعدها به واســطه ساختن آن، ارزش افزوده ایجاد می شود. حالا این را شما تقلیل 
بدهید به واحدهای مکعب مســتطیلی چندطبقه. معلوم نیست که شــما به  کسانی که آنجا ساکن 
هستند خدمت کرده باشید. شما ممکن است کمتر بسازید ولی با کیفیت بالاتر تا وقتی احداث شهرک 
به اتمام می رســد، به آن افتخار کنید. این کار اهلش را می خواهد، آدم متخصصش را می خواهد که 
بفهمد، شــیوه طراحی اش را بداند و بتواند آن را به بار بنشاند. فردی در حد کارآموز نمی تواند  چنین 

کیفیتی را به  وجود بیاورد.
   برخی از اقداماتی که در ســه ســال اخیر در تهران صورت گرفته، ۱۰ ســال دیگر خودش را نشان   �

می دهد؛ مثل اقداماتی که در دهه ۹۰ شد و ما در ۱۴۰۰ داریم می بینیم؛ مشکلاتی که در حوزه آب  و در 
حوزه فرونشست داریم. چقدر نگرانی دارید و چقدر فکر می کنید بشود  این فرایندها را اصلاح کنیم به 

شکلی که کمترین آسیب را ببینیم؟
 اگر بر اساس قانون و برنامه حرکت کنیم، جای نگرانی نیست. شما تبعات شیوه بارگذاری را دیدید. 
خارج از قاعده و منطق قانون حرکت کنید، هر اتفاقی ممکن است بیفتد. همان طورکه اشاره کردید، 
بالاخــره منابع آبی مان در این منطقه محدود اســت و ما نمی توانیم از مناطق آبی که در این منطقه 
هســت، استفاده کنیم، سقف محدودی دارد؛ بیشتر از آن، یا شما دارید بیش از حد از منابع زیرزمینی 
اســتفاده می کنید  یا دارید  جاهای دیگری را که طی آن آب باید به مناطق کشاورزی می رفته،  به شهر 
اتصــال می دهید. یعنی یک جای دیگر از آبادانی محروم خواهد شــد. در هــر صورت، وظیفه نظام 
مدیریت شــهری این است که همان طور که در ابتدای دوره قســم خوردیم تا مطابق قانون و برنامه 
حرکت کنیم، اینجا هم باید اقداماتی صورت بگیرد تا این موضوع را به درستی کنترل و بر آن نظارت 

کنیم. اگر چنین اتفاقی نیفتد، افراد وظایف قانونی شان را انجام نداده اند.
  سؤال آخر؛ با توجه به وضعیت فعلی مسکن، اینکه مثلا مسکن دار شدن مردم تقریبا به یک آرزوی   �

بعید و طولانی تبدیل شده، چقدر امیدوارید  مثلا بتوان ریل گذاری هایی کرد که این روند اصلاح شود؟ 
یک موضوع دیگر هم اینکه منتقدان دولت های گذشته معتقد بودند  دور شدن مسکن از مردم به خاطر 
سیاست  عدم ساخت دولت روحانی بوده است؛ این انتقادها را چقدر قبول دارید؟ و فکر می کنید برای 

اینکه مسکن به مردم نزدیک تر شود، چه راهکاری وجود دارد؟
اولین اقدام در مقیاس کلان، کنترل تورم اســت. علت اینکه دســت مردم به مســکن نمی رسد، 
افزایــش خارج از قاعده قیمت تمام شــده مســکن اســت که بخــش عمــده ای از آن تحت  تأثیر 
سیاســت های کلان اقتصادی و تورم زایی دولت است. شما هر اقدامی انجام دهید، اگر جلوی تورم 
را نگیرید، مجددا همه اینها نقش بر آب می شــود. پس قدم اول کنترل تورم اســت. الان اگر قیمت 
مســکن آن قدر بالا رفته که افراد قدرت خرید ندارند، اصلی ترین علت آن «تورم» است. تورم خیلی 
بیشــتر از افزایش درآمد خانوار رشد پیدا کرده است.  برای برخی از اقشار، صاحبخانه شدن تبدیل به 
یک آرزو شــده  و غیرقابل دستیابی اســت. پس قدم اول،  کنترل تورم  است که با سیاست های کلان 

اقتصادی انجام می شود.
قدم هــای بعدی، بالا بردن قدرت خرید و کم کردن فاصله خانه دارشــدن اســت. در قانون برنامه 
هفتم، ایدئال هفت ونیم ســال گذاشته شده اســت؛ یعنی ایدئال این است که هفت سال و نیم طول 
می کشــد که یک زوج جوان صاحب خانه بشــوند. این کار به راحتی میســر نیســت و شرایط خاص 

خودش را می خواهد. سرمایه  گذاری عظیم و انتقال تکنولوژی می خواهد.
آمار هم نشــان می دهد که ما در ســال های متوالی مسکن ساخته ایم و بعضا در سال هایی بیش 
از نیاز هم ســاخته ایم، ولی به تقاضای مؤثر جواب نداده ایم. تقاضای مؤثر یعنی چه؟ یعنی کســانی 
که خانه اولی هســتند یا زوج های جوانی که نیازمند مســکن هســتند. حالا ریشه اش کجاست؟ چرا 
چنین اتفاقی می افتد؟ ریشــه اش این اســت که  قرارداد نانوشــته ای بین نظام مدیریت شــهری مان 
و ســازندگان وجود دارد. ســازندگان علاقه مند به ســاختن هستند و بازار ســوداگری مسکن و نظام 
مدیریت شــهری هم علاقه مند به این اســت که آثار و هزینه های جاری اش را تأمین کند. این عارضه 
را هم نباید فراموش کرد. به بهانه موضوع مســکن کم درآمدهــا، نباید چنین وضعیتی اتفاق بیفتد. 
دوباره برمی گردم به قانون و برنامه. داشــتن حرکت قانونی و حرکت کردن بر اساس برنامه می تواند 

جلوی این قضیه را بگیرد.

ادامـه از 
صفحه

۸

به  اسم  کم درآمدها  به کام ...


